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اخبار زیر درختان زیتون

انتشار قطعه جدید همایون شجریان 
با آهنگ سازی کیوان ساکت

همایون شــجریان از انتشــار قطعه ای جدید  �
به نــام «بال رؤیایی عشــق» خبــر داد. همایون 
شــجریان در حساب رســمی خود در اینستاگرام 
اعلام کرد جمعــه ـ اول مرداد ماه ـ قطعه «بال 
رؤیایی عشق» را منتشر خواهد کرد. او گفته است 
که این اثر به دختران همدم که تحت سرپرستی 
یک مؤسســه خیریه توان بخشــی هستند، تقدیم 
خواهد شــد. این اثر با آهنگ سازی کیوان ساکت، 
تنظیم بــرای ارکســتر غلامرضا صادقی، شــعر 
فریدون مشــیری، طــرح گرافیک بیــژن جناب و 

خوش نویسی مجتبی سبزه تولید شده است.

رونمایی از اولین تیزر انیمیشن 
«ژولیت و شاه» در جشنواره فانتازیا

سایت جشــنواره بین المللی فانتازیا از اولین تیزر  �
انیمیشن ســینمایی «ژولیت و شــاه» به کارگردانی 
اشکان رهگذر رونمایی کرد. به گزارش روابط عمومی 
استودیو هورخش به نقل از سایت جشنواره فانتازیا، 
«ژولیت و شاه» انیمیشــنی در ژانر کمدی-رمانتیک 
و موزیکال اســت که به وقایع تاریخی شــکل گیری 
تئاتر در ایران می پردازد. این انیمیشن سینمایی برای 
نخستین بار به بهانه حضور اشکان رهگذر به عنوان 
داور جایزه «ساتوشــی کن» در جشنواره بین المللی 
فانتازیا ۲۰۲۱ معرفی شــد. در خلاصه داســتان این 
انیمیشــن ســینمایی به تهیه کنندگی آرمان رهگذر 
آمده اســت: «جولی بازیگر جویای نــام ولی تازه کار 
تئاتر، توســط ناصرالدین شاه به ایران دعوت می شود 
تا نقش ژولیت را در نمایشی بازی کند. غافل از آنکه 
شاه نقشه دیگری برای او دارد». ژینوس پدرام بعد از 
انیمیشن «آخرین داستان» برای دومین بار با استودیو 
هورخش در تدوین این پروژه همکاری می کند. بهنام 
جلیلیان، آهنگ ســازی و میثم یوسفی، ترانه سرایی 
انیمیشــن «ژولیت و شــاه» را بر عهــده دارند. امین 
قاضی، مدیر دوبلاژ این انیمیشــن ســینمایی است و 
سام استودیو، ضبط صدای صداپیشگان این پروژه را 
انجام می دهد. پیش تولید انیمیشن سینمایی «ژولیت 
و شاه»، پیش از انیمیشن «گنج اژدها» از سال ۱۳۹۵ 
آغاز شــد و پیش بینی می شود این انیمیشن در اواخر 
ســال ۱۴۰۱ آماده نمایش شود. جشنواره بین المللی 
فانتازیا ۲۰۲۱ به دلیل شــیوع ویروس کرونا به شکل 
آنلاین از ۵ تا ۲۵ آگوســت (۱۴ تا ۲۴ مرداد) در شهر 

مونترال برگزار می شود.

نوای تار در خوزستان
علی قمصری در جدیدترین ویدئویی که از پروژه  �

تار ایرانی منتشر کرده، در سرزمین خوزستان نواخته 
اســت . این آهنگ ســاز و نوازنده موسیقی ایرانی که 
مدتی اســت سفری هنری را آغاز کرده و در آن قصد 
دارد با ســازش دور ایــران را بگــردد، در جدیدترین 
برنامه به خوزستان رفته اســت. قمصری با اجرای 
بیست وســومین برنامه، قطعه ای بــا عنوان خوناب 
(دم-ماء) را نواخته اســت و از بی قراری ای می گوید 

که او را از گیلان به اهواز کشانده است.
قمصری توضیح داده است:

«بی قــراری ای که مرا از گیلان به اهواز کشــاند، 
در خاک خوزســتان به این قطعه تبدیل شــد. اصلا 
در مســیر خوزســتان به اینکه چه باید نواخت فکر 
نمی کردم. می دانســتم حسی که دارم مسیر را برای 
خلق هموار می کند». بــه گفته وی «خوناب» مانند 
پازلی پراکنده کــه تکه هایش از گیلان تا اهواز متولد 
شــده، در لحظه، یعنی زمان اجرا کامل شد؛ چراکه 
بســیاری از ملودی هــای تــار کاملا بداهه اســت. 
خوزستان خارج از نوبت، «تار ایرانی» را میهمان خود 
کرده است و نوازنده با این انگیزه که «مردم خوزستان 
با حداقل ها می سازند»، تنها با سیم بمِ تار این قطعه 
را اجرا کرده است؛ چراکه سیم بم، در نواختن کمترین 

استفاده را دارد.

بیانیه خانه موسیقی در حمایت
از مردم خوزستان

هنرمندان موسیقی با مردم خوزستان در شرایط  �
بحــران بی آبی همدردی کردند. خانه موســیقی در 
بیانیه ای حمایت خود را از مردم خوزســتان به شرح 

زیر اعلام کرده است:
«چو ایران نباشد تن من مباد

خوزســتان پاره تن ایران اســت و ایران تشــنه و 
خســته از ظلم و بی عدالتی در جهان امروز بیش از 

هر چیزی نیاز به اتحاد و همدلی دارد.
خوزستانِ تشنه که نفت و گازش را سخاوتمندانه 
در پهنه ایران زمین خرج کرده اســت مســتحق این 
وضعیت نیســت. پاسخ مطالبات بحق مردم شریف 
و مظلــوم این خطــه اقدام و عمل اقناعی اســت و 
قطعــا هرگونه برخورد خشــونت آمیز بــا مطالبات 
قانونی و بحق مردم محکوم است. خانه موسیقی به 
نمایندگی از سوی این صنف همچون همیشه در کنار 
مردم بزرگ ایران ایســتاده و در این وضعیت بحرانی 
نیز در کنار مردم خونگرم و بزرگوار خوزستان خواهد 
ایستاد. همان مردمانی که در این چهل سال بیش از 
همه در مقابل سختی ها و تلاطم های جنگ و بی آبی 
و خشکســالی ایستاده اســت و اینک که جانش به 
لب رسیده نیازمند تدبیر و کمک مسئولان و همه ما 
هم وطنان است. کمکی نه از روی استیصال و صدقه 
بلکــه از روی وظیفه و پاســخ بحق بــه هم وطنان 

استانی که حق بی شمار بر گردن این ملت دارد».

تبریک متفاوت به اصغر فرهادی

بعــد از کســب جایــزه بــزرگ جشــنواره کن  �
برای فیلــم «قهرمان»، بنرهایــی به همت کانون 
کارگردانان بــرای این فیلم و اصغــر فرهادی در 
برخی نقاط تهران نصب شــده اند. این حرکت به 
پیشنهاد کانون کارگردانان خانه سینما و موافقت 
سازمان زیباسازی شهر تهران عملی شد  و در چند 
بزرگراه و خیابان پایتخت از جمله مدرس، همت، 
پــارک وی، هفت تیر، وصال، بهــار، جمهوری، باغ 
فردوس، شــهرک اکباتان و میدان های تجریش و 
ولیعصر بنرهایی بــا تصویر اصغر فرهادی نصب 
شده است. «قهرمان» جدیدترین ساخته فرهادی 

است که به تازگی در جشنواره کن جایزه گرفت.
این فیلم که پخش داخلی آن برعهده شرکت 
«خانــه فیلم» اســت، احتمــالا از میانه های پاییز 

امسال در سینماهای ایران اکران خواهد شد.
فرشــته  تنابنــده،  محســن  جدیــدی،  امیــر 
صدرعرفایی و ســارینا فرهادی به همراه تعدادی 

بازیگر جدید در «قهرمان» نقش آفرینی کرده اند.

حضور فیلم سازان زن ایرانی
 در جشنواره  پراد

در  � ایــران  ســینمای  زنــان  ویــژه  بخــش 
شــصت ودومین جشــنواره پراد در کشور فرانسه، 
برندگان را معرفی کرد. جشــنواره ســینمایی پراد 
فرانسه، از امسال بخش مسابقه ای ایجاد کرده که 
قرار است هرســاله برنامه ای ویژه زنان کشورهای 
گوناگــون در آن گنجانده شــود و اولین دوره این 
برنامه را به سینمای ایران اختصاص داده شد که 
شامل بخش مســابقه ای کوتاه است. با پایان این 
رویداد ســینمایی، برندگان این بخش نیز معرفی 
شــدند و دیپلم ویژه هیئــت داوران به فیلم «زرد 
خالدار» ساخته باران ســرمد، جایزه دوم به فیلم 
«فلاشــر» ســاخته پانته آ مهدی نیــا (۵۰۰ یورو) 
و جایــزه اول بــه فیلــم «به هیچکــس نگو» به 

کارگردانی سحر ستوده (۸۰۰ یورو) رسید.
هیئــت داوران این بخش را «کریســتین امه» 
(رئیس ســرویس پرس جشــنواره کن و همچنین 
مدیــر جدیــد میــراث ملی جشــنواره کــن برای 
هفتادوپنجمین جشــنواره کن ۲۰۲۲)، «اســتفان 
گوده» (استاد دانشــگاه سورین در رشته سینما، و 
منتقد مجله ماهنامه پزیتیف و مدیر ســینماهای 
هنروتجربــه پاریــس) و «لویــز فویه» (مســئول 
دپارتمان سناریوخوانی کمپانی معتبر وایلد بانچ) 
تشکیل می دادند. «شــیله» (مرجان صفابخش)، 
«بهــار» (فائــزه کریم پــور)، «بــرزخ» (قصیــده 
گلمکانی)، «گاو آمریکایی» (آســمان توســی) و 
«نمایش» (بهناز اســکندرنژاد) دیگــر فیلم های 
حاضر در این بخش ویژه زنان ســینمای ایران در 
جشــنواره پراد بودند. جــدا از فیلم های کوتاه در 
بخش اختصاص داده شده به فیلم سازان زن ایران 
همچنیــن چهار فیلــم بلند «قصه ها» (رخشــان 
بنی اعتمــاد)، «روزی کــه زن شــدم» (مرضیــه 
مشکینی)، «فی فی از خوشــحالی زوزه می کشد» 
(میترا فراهانی) و «پســر» (نوشــین معراجی) در 

این رویداد سینمایی به نمایش گذاشته شدند.
همچنین فیلم «دَه» ساخته عباس کیارستمی 
درباره زنان ایران در روز پایانی جشــنواره به روی 
پرده رفت. شــصت ودومین جشــنواره فیلم پراد 
فرانســه جشــنواره از ۱۷ تا ۲۳ جولای (۲۶ تیر تا 

اول مرداد) برگزار شد.

پایان پنجمین دوره
 از کنسرت های مجازی

پنجمین دوره از کنســرت های برخــط «ماه و نوا  �
۲» به پایان رســید. این فصل از برنامه ها در سه دوره 
توسط انجمن موسیقی ایران برنامه ریزی و به صورت 
ماهانه اجرا خواهد شــد. گونه های مختلف موسیقی 
از جمله موسیقی دستگاهی، نواحی و کلاسیک غربی 
در ایــن دوره در جدول برنامه ها گنجانده شــده اند تا 
از حداکثر ظرفیت هنرمندان موســیقی در ســه دوره 
برگزاری اســتفاده شود. مجموعه کنسرت های برخط 
در ماه های خرداد، تیر و مرداد ۱۴۰۰ برنامه ریزی شــده 
است. در روز چهارم و پایانی اجراها در دوره پنجم، در 
ابتدا گروهی سه نفره متشکل از نازنین غنی زاده نوازنده 
کمانچه، پانیذ مجاهدنیا نوازنده تار و نیلوفر محسنی 

نوازنده تنبک روی صحنه رفتند.
اجــرای دوم روز چهارم، به گروه ســجاد تهذیبی 
نوازنده سه تار، هومان رومی نوازنده کمانچه و بامداد 
ملکی نوازنده تنبک اختصاص داشــت. اجرای پایانی 
روز چهارم هم به گروهی ســه نفره متشکل از مهدی 
امامی آواز و دایره، سعید نایب محمدی نوازنده عود و 
حمید قنبری نوازنده تنبک که این گروه قطعات نشید، 
ساز و آواز شوشتری، وصل، نقش، ساز و آواز سه گاه و 

بسیط دم را اجرا کردند.

گــروه هنر: علیرضــا نیکنام مدیرعامل انجمن موســیقی ایــران در دهمین 
گفت وگــوی برخط «آهنگ» خانه هنرمندان ایران شــرایط فعلی را فرصتی 
برای توجه به کنسرت های خیابانی دانست و از پیگیری آن در مذاکره با دفتر 

موسیقی و معاونت هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی خبر داد.
به گــزارش روابط عمومی خانــه هنرمندان ایــران؛ دهمین گفت وگوی 
برخط «آهنگ» از ســری لایوهای حوزه موســیقی خانــه هنرمندان ایران با 
موضوع «بررسی کنسرت های آنلاین در دوران پاندمی کرونا» چهارشنبه ۳۰ 
تیر با حضور علی نیکنام، مدیرعامل انجمن موســیقی ایران، نوشین پاسدار 
آهنگ ساز و نوازنده عود و سما بابایی مجری کارشناس در صفحه اینستاگرام 

خانه هنرمندان ایران برگزار شد.
سما بابایی در ابتدای این لایو عنوان کرد که سابقه کنسرت های آنلاین 
تنها به دوران کرونا برنمی گردد و چند ســال قبــل علیرضا قربانی برای 
اولین بار در ســامانه ای اجرای یک کنســرت آنلاین را برعهده داشت اما 
ایــن روند به دلایلی ادامه نیافت. وی از نوشــین پاســدار نوازنده عود و 
آهنگ ســاز آلبوم «چله نشین» به خوانندگی حسین علیشاپور دعوت کرد 
تا درباره این اثر توضیح دهد. پاســدار توضیح داد: این آلبوم در اســفند 
۹۹ منتشــر شــد و خوشــبختانه اســتقبال خوبی از آن صورت گرفت. 
«چله نشــین» برای ســاز عود و خواننده آوازی تنظیم شده است و عود 

نقش اصلی و محوری در کار داشت.
وی در پاســخ به این سؤال ســما بابایی که چرا ایام کرونا را برای انتشار 
این آلبوم انتخاب کرده است، بیان کرد: اولین قطعه آلبوم در آبان ۹۸ زمانی 
که هنوز کرونا وجود نداشت، ساخته شد اما از اواخر آن سال که وارد دوران 
قرنطینه شدیم، چند ماهی استودیو و کارمان تعطیل شد و بعد از آن در سال 
۹۹ به این فکر بودم که باید آلبوم بالاخره گردآوری شود و به هدفی که چند 
سالی در ســر داشتم، تحقق ببخشم. خوشبختانه با همراهی دوستان آلبوم 
نهایی و منتشر شد. به لطف همکارانم در این آلبوم و حسین علیشاپور آلبوم 
به مرحله ای رسید که بتوانم هم خودم را باور کنم و هم یک اثر با محوریت 

ساز عود گردآوری و ارائه شود.
بابایی در ادامه درباره علت اقبال کمتر از ســاز عود توســط نوازندگان از 
نوشین پاسدار پرسید و این هنرمند پاســخ داد: استادانی نظیر استاد منصور 
نریمان از ۵۰ ســال پیش آهنگ سازی برای ساز عود را شروع کرده اند. وقتی 
من در هنرستان موســیقی این ساز را فرا می گرفتم ســازندگان و نوازندگان 
عود تعدادشــان کم بود و به مرور استادانی نظیر حسین بهروزی نیا و محمد 
فیروزی فعالیت بیشــتری در دهه ۷۰ درباره این ســاز داشتند و در دهه ۸۰ 
رفته رفته جوانان به این ســاز علاقه مند شــدند. صدای عود بســیار درونی 
و آرام بخش اســت و ارتباط قلبی و احساســی با مخاطب و نوازنده برقرار 
می کند. ســاز بسیار تأثیرگذاری اســت و در همه دنیا نوازندگان ماهری آن را 
می نوازند و با توجه به سابقه چند هزار ساله اش می تواند دوباره احیا شود و 

در ارکستر حضور داشته باشد.
نوازنده و آهنگ ســاز آلبوم «چله نشین» درباره وضعیت فعلی موسیقی 
اصیل ایرانی ادامه داد: این نوع موسیقی در حال حاضر فرم و شکل به روزتری 
گرفته است. در بیش از ۲۰۰ سال اخیر نغماتی ثبت و جمع آوری شده است 
که هریک از ما در نســل های جدید سعی کرده ایم به نوعی از آنها بهره برده 
و موســیقی اصیل ایرانی را معرفی کنیم. حال اینکه ضربی شنیدن موسیقی 
بیشــتر مورد اســتقبال قرار گرفته، به نظرم یک مسئله سلیقه ای است. سما 
بابایی درباره تفاوت های برگزاری موسیقی آنلاین با کنسرت های حضوری از 
میهمان برنامه پرســید و پاســدار عنوان کرد: من در دو دوره از کنسرت های 
آنلاین حضور داشــتم که باید از بنیاد رودکی برای این منظور تشکر کنم. به 
نظرم دوره جالبی بود و اگرچه شــور و هیجان تماشــاگران را به این شــیوه 
حس نمی کنیــم اما با توجه به شــرایط امروز کنســرت های آنلاین حداقل 

توانســتند هنرمندان را دور هم جمع کنند تا از فضای موسیقی دور نباشیم. 
اگر همین اجراها نباشــد، دیدن اجرای هنرمندان در کنار شــنیدن موسیقی، 

لذت از این هنر را برایمان رقم نمی زند.
ناگزیر به تأمین معیشت خود هستیم 

او با بیان اینکه کنسرت های آنلاین باید به امری روزمره در زندگی انسان ها 
تبدیل شود، خاطرنشــان کرد: در دنیای امروز می توانیم از اپلیکیشن ها برای 
عرضه هنر هنرمندان اســتفاده و کم کم به این شــیوه عادت کنیم. به نظرم 
نتیجه اســتفاده از فضــای مجازی و آنلایــن برای هنر نیــز در همین مدت 

درگیری با کرونا بد نبوده است.
در ادامــه این لایو ســما بابایی از تأثیر کرونا بــر زندگی فردی و حرفه ای 
هنرمندان موســیقی از نوشین پاسدار پرسید. پاســدار توضیح داد: برگزاری 
کلاس های آموزشی آنلاین فاصله بین هنرجویان و استادان موسیقی را زیاد 
کرده اســت. در کوک کردن ســازها و جریان آموزش و نحوه دقیق آن دچار 
مشــکل شده ایم و هنوز درگیر آن در آموزشــگاه ها هستیم. امیدوارم اوضاع 
بهبود یابد و فرایندی ایجاد شود تا به تدریج کنسرت ها به صورت حضوری با 

تعداد کمتر تماشاگران و رعایت اصول بهداشتی به جریان بیفتد.
ســؤال بعدی به فرهنگ ســازی خرید بلیت کنســرت آنلاین مرتبط بود؛ 
پاسدار در پاسخ به این سؤال که چه راهکارهایی را برای حمایت از موسیقی 
توســط مردم پیشــنهاد می دهد، گفت: موزیســین ها برای ارتقــای خود و 
کارشــان هزینه کرده اند و از نظر مالی هم باید تأمین شــوند. کاش می شــد 
در شــرایط ســخت کرونا از آنها به نحوی حمایت کــرد. به ویژه هنرمندانی 
که در حال حاضر اهل شــهرهای دیگر هســتند و دسترســی بــرای برگزاری 
کنســرت های آنلاین ندارند تا دیده شوند. کاش حمایت هایی به لحاظ مالی 
از هنرمندان موســیقی وجود داشت. زیرا کنســرت ها به کار هنرمندان پیش 
از این رونق می داد و اکنون شــرایط برای هنرمندان موســیقی سخت شده 
است. می توانیم اسپانســرهای زیادی را برای حمایت از گروه های موسیقی 
تهران و شهرستان ها دعوت کنیم و ناگزیر به درآمدزایی برای تأمین معیشت 

خود هستیم.
فرهنگ خرید بلیت کنسرت آنلاین هنوز جا نیفتاده است

علیرضا نیکنام، مدیرعامل انجمن موســیقی ایــران میهمان بخش دوم 
گفت وگوی برخط بررسی کنسرت های آنلاین در دوران پاندمی کرونا بود. وی 
در پاســخ به این سؤال ســما بابایی درباره تجربه برگزاری و اهداف کنسرت 

آنلاین توسط انجمن موسیقی ایران بیان کرد: ویروس کرونا مسئله ای جدی 
بود که به همه رشــته های هنری به ویژه موسیقی آســیب های زیادی وارد 
کرد. انجمن موســیقی با حمایت دفتر موســیقی به دنبــال راهکاری برای 
راه اندازی دوباره کنســرت های تعطیل شــده به دنبال شــیوع کرونا بود و به 
راهکار کنسرت های آنلاین رســید. این کنسرت ها از ۱۶ مرداد سال ۹۹ اولین 
دوره خــود را در بنیــاد رودکی آغاز کرد و ۲۳ مرداد دوره دوم به موســیقی 
نواحی اختصاص یافت و سومین دوره نیز در آذر ماه ۹۹ برگزار شد. به دنبال 
اســتقبال از این اتفاق فراخوانی را در اسفند ۹۹ منتشر کردیم که خرداد ماه 

امسال با عنوان «برخط ماه و نوا ۲» برگزار شد و بازتاب خوبی داشت.
وی افزود: دوره دوم و سوم کنســرت های آنلاین امسال نیز ۲۹ و ۳۰ 

تیر برگزار شد.
نیکنــام در پاســخ به این ســؤال که در صــورت پایان همه گیــری کرونا 
همچنان کنســرت های آنلاین برگزار خواهند شــد یا نــه، توضیح داد: هدف 
از برگزاری این کنســرت ها حمایت از جامعه موســیقی و استفاده از فضای 
مجازی برای تأمین نیاز مخاطبان به شــنیدن و تماشــای اجراهای موسیقی 
اســت. امیدواریم با سرعت گرفتن روند واکسیناســیون بتوانیم در آبان و آذر 
کنســرت های حضوری را از ســر بگیریم. زیرا لذت اصلی شنیدن و تماشای 
اجراها به حضور مخاطبان و هنرمندان در یک مکان اســت اما کنسرت های 
آنلاین هم با تصویر و با کیفیت در دســترس هستند و این بستر خوبی است. 
آمارهای تماشای آنها هم بالغ بر دو هزار بازدید و بیش از ۱۳۰ نفر به صورت 

آنلاین و تماشای کامل آنها در لحظه اجرا بوده است.
او درباره علت پخش رایگان کنســرت های آنلاین نیــز عنوان کرد: فعلا 
چاره ای نداریــم و هنوز فرهنگ خرید بلیت کنســرت ها جا نیفتاده اســت. 
امیدواریم یک برنامه ریزی صورت بگیرد که مردم برای تماشای کنسرت های 
آنلاین هم هزینه و به این واسطه از هنرمندان این حوزه حمایت کنند. سعی 
می کنیم کنســرت های آنلاین در کنار کنسرت های حضوری ادامه دار باشد و 
بعد از ردشــدن از پیک پنجم کرونا با رعایت پروتکل ها در ســالن های بنیاد 
رودکی، تالار وحدت و سالن هایی که در اختیار داریم، کنسرت های حضوری 

را ان شاءاالله دنبال خواهیم کرد.
او در پاســخ به این ســؤال بابایی که آیا کنسرت های آنلاین در مرداد هم 
برگزار می شــوند، بیان کرد: بله، سه دوره از این اجراها را در مرداد ماه شاهد 
خواهیم بود و به مناسبت ایام عزاداری محرم نیز کنسرت های آنلاین مذهبی 

را برگزار خواهیم کرد.
نیکنام درباره کنســرت های خیابانی نیز گفت: به دنبال گرفتن مجوزهای 
لازم برای برگزاری کنسرت های خیابانی هستیم که در تهران و سایر استان ها 
از آن اســتفاده کنیم. به نظرم شــرایط فعلی فرصت خوبی برای این تجربه 
اســت و باید اجازه بدهیم که اتفاق بیفتد. با دوســتان مان در دفتر موسیقی 
و معاونت هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی صحبت خواهیم کرد که 

ان شاءاالله این اتفاق بیفتد.
او درباره میزان حمایت انجمن موسیقی ایران از کنسرت های پاپ عنوان 
کرد: کنســرت های پاپ حمایت لازم را از مردم می گیرند و جای خود را پیدا 
کرده اند. سیاست انجمن موسیقی ایران در حمایت از موسیقی اصیل ایرانی 
و دســتگاهی است. موسیقی کلاسیک را هم در دستور کار خود داریم اما در 
ارتباط با موســیقی پاپ آهســته تر حرکت می کنیم و نگاهمان بیشتر متوجه 

موسیقی سنتی و نواحی است.
مدیرعامل انجمن موســیقی ایران در پایان درباره انتشــار آلبوم «ردیف 
میرزا عبداالله» به همت داریوش طلایی توســط انجمن توضیح داد: ســال 
گذشته قراردادی با استاد داریوش طلایی منعقد کردیم و خوشبختانه ایشان 
پذیرفتند و طی حدود شــش ماه این آلبوم جمع آوری و چند روز گذشــته از 

آن رونمایی شد.

فرهــاد خالدی نیک: منوچهر هادی پس از ســاخت 
سریال انتقادبرانگیز «دل» سراغ پروژه «گیسو» رفت. 
سریالی که در واقع دنباله ای بر «عاشقانه» محسوب 
می شــد و می توانســت با توجه به موفقیت نســبی 
آن در جــذب مخاطب، به نوعی بازگشــت هادی به 
جریان اصلی سریال سازی تلقی شود؛ اما «گیسو» نیز 
نتوانست موفق باشد و اعتبار دوباره ای برای منوچهر 
هادی دســت و پا کنــد. کارگردانی کــه زمانی گمان 
می شــد صاحب اندیشــه و دارای نگاهی متفاوت با 
سایر کارگردانان فیلم های تجاری و گیشه پسند است 
و حالا با عملکرد ســؤال برانگیزش خیلی ها را ناامید 

کرده است.
شــاید اصلی ترین نقطه ضعف «گیسو» را باید در 
فیلم نامه آن جســت وجو کــرد. فیلم نامه ای به قلم 
علیرضا کاظمی پور و ســعید جلالی که نه تنها فاقد 
قصــه ای منســجم و درگیرکننده اســت، بلکه حتی 
در زمینه شــخصیت پردازی نیز به شدت لنگ می زند 
و کاراکترهایــی فاقــد هویت با کارکــردی تیپ گونه 
را پیــش روی مخاطب قــرار می دهد. آن دســته از 
کاراکترهایی که در «عاشــقانه» معرفی شده بودند، 
در «گیســو» نیز بدون تغییــر و تحول خاصی حضور 
دارند و برخــی از کاراکترهای جدید نیز قرار اســت 
جای خالی نقش هایی را که به هر دلیل امکان ادامه 
حضورشــان میســر نشــده، پر کنند. این چنین است 
کــه با عدم امکان بازی مهناز افشــار و پانته آ بهرام، 
به ترتیب هانیه توســلی و سانیا ســالاری جایگزین 
شده اند ولی این جابه جایی ها نه تنها تأثیری در بهبود 
قصه پردازی و فرایند خلق شــخصیت های ســریال 
نداشته، بلکه با واردکردن داستانک هایی سطحی و 
نه چندان باورپذیر، سریال را حتی از چشم مخاطبان 
عادی نیز می اندازد. مخاطبانی که گویی آقای هادی 
آنها را به شــدت دســت کم گرفته و گمــان می کند 
همچنان می تواند با ســاختاری کم و بیش مشــابه 
ســریال های نازل ترکیه ای، ایشان را راضی نگه دارد. 
شــاید به  همین  دلیل است که از حضور چهره هایی 
مانند محمدرضا گلزار، هومن ســیدی، ساره بیات و 
حتی جولیا پانلی بهره می برد و تمام مدت حواسش 
هســت که تصویری بزک کرده و جــذاب از آنها ارائه 
کند. در چنین شــرایطی حتی بازیگــری مانند بهاره 

رهنما نیز با استایل جدیدش به قصه اضافه می شود 
تا شــاید یکی از داستانک های فرعی سریال نیز واجد 

جذابیت های بصری مد نظر فیلم ساز شود.
بدیهی است که با چنین نگرش و رویکردی آنچه 

در اولویــت قرار نــدارد، قصه و فیلم نامه ای اســت 
که در واقع باید ســنگ  بنای هر اثر نمایشــی باشد. 
این چنین اســت که قصه کم اوج و فــرود و با ریتم 
کند ســریال «گیســو» به ســرعت حوصله مخاطب 

دقیق و نکته ســنج امروزی را ســر می برد. مخاطبی 
که هم زمان در حال تماشای سریال های روز دنیاست 
و مدت هاســت از تماشــای چنیــن آثار ســطحی و 
پیش پاافتاده ای فاصله گرفته اســت. اثری آن چنان 
ســطحی که با توجه به کوچ مهناز افشــار، به ناچار 
بهانــه کلیشــه ای و گل درشــت جراحی پلاســتیک 
شــخصیت گیســو را مطرح می کند. بهانه ای که در 
ســریال های گوناگون به  گونه ای شــاهدش بوده ایم 
و این بار به ابتدایی ترین شــکل و ســؤال برانگیزترین 
حالت ممکــن با آن مواجه هســتیم. بــا این همه، 
ســؤالی که بیش از همه ذهــن را درگیر می کند این 
است که بازیگرانی مانند هومن سیدی، حسین یاری 
و هانیه توسلی چرا و به چه قیمتی حاضر به ایفای 

نقش در چنین مجموعه غیر قابل دفاعی شده اند؟
حقیقت این است که اگر روزی، روزگاری سریالی 
مانند «عاشــقانه» مــورد توجه قرار گرفــت، به این 
دلیل بود که ســریال های شبکه نمایش خانگی تازه 
در اول راهــی دور و دراز بودند و پلتفرم ها این چنین 
توســعه نیافته و همه گیر نشده بودند. آن روزها تازه 
فصل اول سریال «شهرزاد» عرضه شده بود و خبری 
از ســریال های موفقی که بعدها تولید شــدند و به 
نمایش درآمدند، نبود. علاوه بر این به نظر می رســد 
گذشــته اســت دورانی که حضــور بازیگــران غالبا 
ســینمایی در قالب یک ســریال خوش سر و شکل، 
می توانســت توجه طیــف گســترده ای از مخاطبان 
را جلب کند. ســاده انگارانه اســت اگــر گمان کنیم 
مخاطب امــروزی، همان مخاطب پنج ســال پیش 
اســت و با همــان فرمول های نخ نما شــده می توان 
رضایــت خاطرش را فراهم کرد. تجربه نشــان داده 
با نمایش جذابیت های ظاهری بازیگران و اســتفاده 
از لوکیشــن های لاکچــری شــاید بتــوان فیلمی ۹۰ 
دقیقه ای ساخت و روانه اکران کرد و تنها به فروش 
گیشــه، دل خوش کرد ولــی اگر قرار باشــد همین 
فرمول امتحان پس داده را برای سریالی چند قسمتی 
بــه کار برد، نتیجه چیزی جز شکســت نخواهد بود. 
شکستی مانند شکست تمام عیار کارگردانی که کاش 
دانســته ها و خلاقیت های هنری اش را فدای منافع 
مادی حاصــل از این قبیل پروژه هــای معلوم الحال 

نمی کرد!

نگاهی به سریال «گیسو»

شکست تمام عیار

مدیرعامل انجمن موسیقی ایران
اجازه دهیم کنسرت هاى خیابانى تجربه شوند


